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KZUS – Besplatne edukacije u saradnji sa Poverenikom za slobodan 
pristup informacijama od javnog značaja i zaštitu podataka o ličnosti 

VEČERNJE NOVOSTI - DVOJICA KARDIOHIRURGA UKCS U SVETU 
PRENOSE ZNANJE: U Bonu obučavaju kolege za miniinvazivnu baj-pas 
proceduru 

POLITIKA - Ima li leka za kraljevačke apoteke 

POLITIKA - Zavod za javno zdravlje Pančevo napokon u svojoj zgradi 

POLITIKA - Svega 5,6 odsto devojčica i dečaka primilo vakcinu protiv 
HPV-a 

RTS - Budućnost medicine: Da li će roboti zameniti hirurge 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 
 

 
 

Nastavljamo seriju jednodnevnih besplatnih edukacija na temu primene i zloupotrebe Zakona o 

slobodnom pristupu informacijama od javnog značaja i Zakona o zaštiti podataka o ličnosti, a 

koju Komora organizuje u partnerstvu sa Poverenikom za informacije od javnog značaja i zaštitu 

podataka o ličnosti. 

U četvrtak, 18. aprila domaćin nam je bila Opšta bolnica Ćuprija. 

 

  

  



 
 

 

 
 

 

DVOJICA KARDIOHIRURGA UKCS U SVETU PRENOSE ZNANJE: U Bonu obučavaju kolege za 

miniinvazivnu baj-pas proceduru 

TIM kardiohirurga Univerzitetskog kliničkog centra Srbije - supspecijalisti kardiohirurgije dr 

Danko Grujić, i dr Vojkan Aleksić, u Bonu obučavaju kolege za minimalno invazivnu bajpas 

intervenciju. Još neobičnije je što to rade u nemačkoj Klinici za kardiohirurgiju, kojom rudovodi 

profesor Farhad Bahtijari, trenutno najbolji endoskopski kardiohirurg na svetu. 

Obično lekari iz inostranstva dolaze u Srbiju da prezentuju nove tehnike lečenja, a doktori Grujić 

i Aleksić su se u ovoj pohvalnoj, ali svakako neuobičajenoj situaciji - da drže obuku kolega u 

jedoj od najrazvijenijih evropskih zemalja - našli zahvaljujući tome što su u Klinici za 

kardiohirurgiju UKCS, prvi u svetu, u kliničku praksu uveli upotrebu želudačne arterije u 

minimalno invazivnoj bajpas hirurgiji. 

- Tu arteriju u standardnim kardiohirurškim operacijama koristimo poslednjih pet, šest godina, a 

od pre dve godine kada smo počeli sa minimalno invazivnim operacijama,upotrebili smo tu 

arteriju u ovoj novoj metodi objašnjava dr Grujić. - U vreme kada je bio ministar, dr Zlatibor 

Lončar je naš kvalitet prepoznao i pomogao nam da nabavimo posebnu opremu za ove 



 
 

operacije. Zahvaljući tome ovu metodu smo savladali i doveli na jedan viši nivo, a to pokazuje i 

naše gostovanje u jednom ovako velikom centru u Nemačkoj. Pre nekoliko meseci, na najvećem 

svetskom kongresu minimalno invazivnih kardiohirurga u Lajpcigu, razgovarao sam sa prof. 

Bahtijarijem o našoj metodi, kada je izrazio želju da ovlada ovom tehnikom. 

 

Profesor Farhad Bahtijari, u video-poruci snimljenoj u Klinici u Bonu, zahvaljuje se srpskim 

kardiohirurzima na fantastičnom danu i svemu što su uradili: 

- Verujem da je ovo samo početak jedne dugotrajne saradnje i rado ću se odazvati pozivu da 

dođem u uzvratnu posetu Beogradu. 

U Klinici u Bonu, na operativnom programu su juče bila dva bolesnika, kod kojih su naši lekari u 

sklopu kompletne arterijske revaskularizacije minimalno invazivnim putem,koristiti želudačnu 

arteriju kao jedan od graftova. 

- Operacije smo izveli na kucajućem srcu. Nadamo se da će nakon ovog našeg gostovanja prof. 

Bahtijari i tim nemačkih kardiohirurga ovu metodu usvojiti i uvesti u svoj redovan operativni 

program, a mi ćemo mu sa našim timom u tome pomoći, ako bude potrebe i nekim novim 

angažovanjem. Ovo je veliki događaj za srpsku medicinu da jedan hirurg svetskog glasa od nas 

uči novu metodu, iz oblasti kardiohirurgije koja je u razvoju. 

Želudačna arterija je, inače veoma pogodan graft koji naš tim kardiohirurga koristi za kompletan 

arterijski bajpas, jer je anatomski blizu donjeg zida srčanog mišića, a po prirodi je visceralna 

arterija i veoma je retko pogođena aterosklerotskim promenama. 

- Ova arterija se ne preseca kompletno, već samo njen završni deo, tako da se koristi njeno 

ishodište iz trbušne aorte - objašnjava dr Grujić. - Njoj se potom pravi novi anatomski put preko 

jetre, zatim kroz dijafragmu do donjeg zida srčanog mišića. Ovu arteriju možemo da koristimo, 

jer je želudac izuzetno dobro vaskularizovan organ, koga ishranjuju četiri arterije, tako da bez 

posledica može funkcionisati bez jedne, pa i bez dve arterije. Zahvat se radi kroz mali rez na 

trbuhu od tri centimetra, estetski efekat je odličan. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 
 

 

 

Ima li leka za kraljevačke apoteke 

Zbog namere vlasti da ponude u zakup prostor jednog broja apoteka, zaposleni, uz podršku 

građana, protestuju. Odbornici vladajuće većine ignorisali pozive za skupštinsku raspravu 

Kraljevo – Peta sednica novog saziva gradske skupštine u Kraljevu protekla je bez rasprave. 

Skupštinska sala bila je poluprazna jer su odbornici vladajuće većine izgleda imali preča posla pa 

se baš niko od njih 40 pozivu za sednicu nije odazvao. Tako je bilo 12. aprila, a isto i posle četiri 

dana, proteklog utorka, 16. aprila, za kada je bio zakazan nastavak sednice. Istina, oba puta su u 

salu od ukupno 70 ulazili odbornici opozicije, njih 30, što za kvorum i zakonito održavanje 

zasedanja kao i pomenutog nastavka nije bilo dovoljno. A tema, povodom koje je shodno 

propisima trećina odbornika opozicije zatražila sednicu, trebalo je da bude sudbina ovdašnje 

apotekarske ustanove i budući radni status jednog broja zaposlenih. Zato su se apotekari oba 

puta okupljali ispred zgrade gradske uprave, čak i tražili da uđu u salu, ali im to nije bilo 

dozvoljeno. 

– Nije bilo kvoruma. Pri prvom pokušaju održavanja sednice dali smo 30 minuta vremena da se 

kvorum obezbedi, ali to se nije dogodilo. U skladu sa poslovnikom odredio sam datum nastavka. 

Kako ni tada, odnosno 16. aprila, za nastavak zasedanja nije bilo kvoruma, sednicu sam 

zaključio. Dakle, sednica nije ni otvorena ni održana pa predstavnik apotekara nije mogao ni da 

se odbornicima obrati – rekao nam je Nenad Marković, predsednik skupštine grada Kraljeva, 



 
 

dodajući ukratko: – Nije pitanje za mene kako da se na poziv ne odazove nijedan odbornik 

pozicije. 

Teretna vozila se na graničnom prelazu Sremska Rača zadržavaju sat… 

O razlozima neodržavanja sednice Predrag Voštinić, predstavnik opozicije, smatra da je namera 

vlasti da se na sednici ne govori na način koji opozicija želi. 

– Mi smo tražili raspravu o izveštaju o poslovanju, zatim nezavisnu revizorsku kontrolu ustanove 

i poštovanje zahteva zaposlenih. Posle svega jasno je da je namera vlasti da donesu 

pripremljenu odluku, koju će samo izglasati – kaže Voštinić. 

A sva ova događanja usledila su posle namere lokalne vlasti da, usled problema u poslovanju 

Apotekarske ustanove u Kraljevu, umesto zatražene godišnje budžetske pomoći od oko 40 

miliona dinara, osam od ukupno trideset jednog objekta bude nuđeno u zakup. Uz to, bez posla 

bi ostalo 32 farmaceuta od ukupno 99 zaposlenih. 

– Reč je o najatraktivnijem poslovnom prostoru i te apoteke nam donose oko 54 odsto prihoda. 

Mi smo, uprkos činjenici da neke, posebno apoteke u selima, kojih je 12, ne mogu da posluju 

rentabilno, do sada uspevali da se održimo, ali dalje ne možemo. Biće, dakle, teškoća ako nam 

grad, zato što smo smo ustanova od javnog značaja, ne pomogne. Smatramo da nije pomoć u 

zakupu objekata i prestanku radnog odnosa za veći broj kolega, jer je tražena pomoć tek jedan 

procenat gradskog budžeta – objašnjava nam Danijela Manić, načelnica apotekarskog ogranka u 

naselju Ribnici. 

Snežana Ilić, predsednica Sindikata u ovoj ustanovi, upoznaje nas da ih i građani Kraljeva 

podržavaju, pa je peticiju za opstanak Apotekarske ustanove u Kraljevu do sada je potpisalo oko 

18.000 građana. Ona još ističe i niz primedbi na ponašanje vlasti demantujući neke ranije 

tvrdnje dr Predraga Terzića u vezi sa neodgovornim poslovanjem i mogućnosti brzog 

zapošljavanja farmaceuta koji ostanu bez posla. 

U posebnom saopštenju za medije, posle neodržane sednice gradske skupštine, dr Predrag 

Terzić, gradonačelnik Kraljeva, između ostalog je naglasio: 

– Ovaj dan je obeležio pokušaj predstavnika opozicionih stranaka i dela izmanipulisanih radnika 

Apotekarske ustanove da nasilno uđu u skupštinu radi negodovanja povodom rešavanja pitanja 

daljeg poslovanja te ustanove. Mi smo odlučili da sačuvamo imovinu grada. Davanjem u zakup 

osam objekata Apotekarske ustanove biće omogućeno da 60 radnika sačuva posao, a oni koji 

ostanu bez posla brzo će ga naći jer se radi o deficitarnoj struci. O svemu tome biće zakazana 

sednica Skupštine grada Kraljeva, na kojoj će biti prisutni svi odbornici a i predstavnici sindikata 

ustanove i biće u prilici da iznesu svoje mišljenje. Jer naš je cilj da zajednički pronađemo način 

da se nastavi briga o javnom zdravlju, da sačuvamo imovinu grada Kraljeva, kao i radna mesta 

za najveći broj zaposlenih. 

 



 
 

 

Zavod za javno zdravlje Pančevo napokon u svojoj zgradi 

Okončana izgradnja objekta od 2.500 kvadratnih metara, koju je sa 260 miliona dinara 

finansirala država Srbija 

Pančevo – Posle šesnaest godina čekanja da dobije svoju zgradu i više promenjenih adresa, 

Zavod za javno zdravlje Pančevo više nije podstanar. Ovih dana završeni su građevinski radovi 

na objektu od 2.500  kvadratnih metara za ustanovu, koja svojim radom pokriva svih osam 

naselja Južnog Banata sa 275 hiljada stanovnika. Kapitalni projekat vredan 260 miliona dinara 

priveden je kraju uz podršku Vlade Republike Srbije, Ministarstva za javna ulaganja, države, koja 

je finansirala radove kao prioritetnu investiciju. 

Radovi su počeli još 2008. i trajali do 2011. godine, a obustavljeni su dva puta, drugi put 2013. 

zbog, kako je naglasila gradska menadžerka Maja Vitman, nepropisnog vođenja gradilišta i 

nedostatka sredstava. 

„Sa završenom zgradom pokazujemo da ispravljamo greške nestručno vođene politike bivše 

vlasti. Vlada Srbije je preko Ministarstva za javna ulaganja u punom iznosu obezbedila sredstva 

za završetak ove kapitalne investicije od javnog interesa”, istakla je Vitman. 

Grad Pančevo je 2014. godine, imajući u vidu veliki broj već instalirane razne opreme i uređaja, 

objekat konzervirao i zaštitio od daljeg propadanja, a u međuvremenu je urađen novi projekat 

rekonstrukcije i dogradnje. Odvojene su parcele za potrebe zavoda i doma zdravlja, Opšte 

bolnice Pančevo i Srednje medicinske škole. Zavod, koji inače radi više od tri decenije, nikada 

nije imao svoju zgradu. Završetku gradnje isprečila se i pandemija kovida, da bi se 2022. godine 

ponovo ušlo u program sa Kancelarijom za javna ulaganja. 



 
 

U novoj, prostranoj zgradi zavoda, biće postavljene mikrobiološka i hemijska laboratorija, a 

čitav objekat ima i nove interne saobraćajnice i parking. U narednom periodu sledi provera 

ispravnosti i rada svih instalacija, dobijanje upotrebne dozvole, a zatim nabavka laboratorijske 

opreme i useljenje u nove prostorije. 

 

 

 

Svega 5,6 odsto devojčica i dečaka primilo vakcinu protiv HPV-a 

U šest beogradskih domova zdravlja počela je nedelja otvorenih vrata, kada će roditelji moći da 

vakcinišu svoju decu protiv humanog papiloma virusa bez zakazivanja. To je važno, jer je u 

odnosu na broj dece oba pola u 10 generacija, za koje je moguća besplatna imunizacija, do sada 

prvu dozu ove vakcine dobilo svega 5,6 odsto devojčica i dečaka, pokazuju najnoviji podaci 

Instituta za javno zdravlje „Dr Milan Jovanović Batut”. 

Prema poslednjim raspoloživim podacima ovog instituta, do 12. aprila dato je 75.615 doza. Prvu 

dozu devetovalentne vakcine protiv oboljenja izazvanih HPV-om primilo je 36.888 dece uzrasta 

devet do 19 godina, od toga 75,8 odsto činile su devojčice, a 24,2 odsto dečaci. Broj dece 

uzrasta od devet do 14 godina koji je primio prvu dozu HPV vakcine iznosi 20.839, od kojih je 

59,2 odsto potpuno vakcinisano i drugom dozom. Broj dece uzrasta 15 do 19 godina koji je 

dobio prvu dozu HPV vakcine je 16.049, od kojih je 65 odsto potpuno vakcinisano sa tri doze, u 

skladu sa uzrastom. Pored vakcinacije dece, od 4. aprila započeta je i vakcinacija studenata 

uzrasta 19 do 26 godina u Beogradu, Nišu, Kragujevcu i Novom Sadu, pri čemu je prvu dozu 

vakcine primio 1.701 student. 



 
 

Iako je Srbija još u junu 2022. godine obezbedila vakcinu protiv HPV-a o trošku RFZO i započela 

proces imunizacije devojčica i dečaka, stiče se utisak da veliki broj roditelja i dece i dalje nije 

upoznat o mogućnosti dobijanja vakcine i zaštite. Iz tog razloga organizovana je svojevrsna 

nedelja otvorenih vrata i to u domovima zdravlja Voždovac, Zemun, Novi Beograd, Čukarica, 

Rakovica i Stari grad, u kojima će roditelji moći da dovedu svoju decu da ih zaštite od HPV-a i 

bez prethodnog zakazivanja kod pedijatara. 

Pored Beograda, otvorena vrata za HPV imunizaciju organizovana su i u Južnobačkom okrugu, 

Sremskoj Mitrovici, Rumi, Požarevcu, Obrenovcu, i to sve uoči Evropske nedelje imunizacije koja 

se obeležava od 22. do 28. aprila. 

– U toku nedelje otvorenih vrata pregledi kod pedijatara neće morati da se zakazuju. Svako dete 

će pre vakcinacije vakcinom protiv HPV-a biti pregledano od strane pedijatra. S obzirom na to 

da imamo dobru saradnju i sa školama na teritoriji opštine Voždovac, obavestili smo i sve 

rukovodioce škola o nedelji otvorenih vrata. DZ „Voždovac” je do sada imao dosta dobar odziv – 

kaže dr Aleksandra Sekulić Frković, načelnica pedijatrije u ovom domu zdravlja. 

Teretna vozila se na graničnom prelazu Sremska Rača zadržavaju sat… 

Govoreći o preventivnim pregledima odraslih žena dr Julijana Banovac, načelnica ginekologije u 

Domu zdravlja „Voždovac”, ističe da žene koje imaju svest o redovnim ginekološkim 

pregledima, kod lekara dolaze redovno. 

– Napravili smo diskretan pomak o pitanju pregleda, ali rezultati bi trebalo da budu još bolji. 

Bitno je pokrenuti žene iz ciljne populacije da u što većem broju posećuju ginekologa i odrađuju 

preventivne preglede – objašnjava dr Banovac. 

Glavni uzročnik raka grlića materice je humani papiloma virus (HPV). Najalarmantniji podatak 

jeste da danas prve simptome raka grlića materice najčešće dobijaju žene od 32. do 35. godine, 

u odnosu na period od pre nekoliko decenija kada je ovaj tip karcinoma bio učestaliji kod žena u 

kasnijoj životnoj dobi. 

Međutim, i pored toga što protiv ovog oboljenja postoje dva vida prevencije, imunizacija i 

redovni ginekološki pregledi, Srbija je neslavan rekorder u Evropi po broju obolelih od raka 

grlića materice od kojeg godišnje gotovo 1.500 žena oboli, a više od 700 izgubi bitku sa ovom 

bolešću. Treba imati u vidu da je visok obuhvat imunizacije dečaka takođe veoma bitan, jer je 

dokazano da postoji povećana stopa obolevanja od raka anusa, penisa i usne duplje, za šta je 

takođe odgovorna dugotrajna infekcija određenim tipovima HPV-a. 

 

 

 

 

 

 

 



 
 

 
 

 

Budućnost medicine: Da li će roboti zameniti hirurge 

Minimalna invazivna hirurgija je zlatni standard hirurgije, kažu lekari, a njena budućnost je 

robotska hirurgija. Više od 500 stručnjaka iz celog sveta okupili su se u Nišu na drugom 

kongresu minimalne invazivne hirurgije, neki od njih isprobali su robote koji nisu zamena za 

lekare već pomoć. 

Robotska hirurgija je produžena ruka minimalno invazivne hirurgije, kažu stručnjaci. Roboti 

neće zameniti lekare, ali će im olakšati posao. 

Pripremili: Lidija Georgijev i Ivan Stambolić 

“Nema hirurga koji radi laparoskopiju da nije imao teniski lakat, ja sam imao na obe ruke, da 

nema problema sa kičmom, tako da ergonomski je jako, jako lepo. Lično sam optimista mislim 

da će za 4-5 godina većina ozbiljnih centara imati robota, tako da ovo je super”, navodi prof. dr 

Radenko Koprivica, Slovenija. 

U Srbiji već 15 godina minimalno invazivne zahvate, kad god je to moguće, biraju i lekari. 

Dr Bojan Jovanović, iz Centra za minimalno invazivnu hirurgiju UKC Niš kaže da danas postoji 

mnogo bolja informisanost, edukacija člni svoje. “Znate, tu više nema - to je “conditio sine qua 



 
 

non” - hoćete da budete operisani i da brže izđete iz bolnice, da nemate rez, hoćete da nemate 

bolove - pa onda ćete se operisati minimalno invaizivnom tehnikom”. 

“Izazov je, naravno, kako da bukvalno celokupnu hirurgiju prevedemo, ako je moguće, na ovaj 

vid hirurgije, i sa druge strane naravno za Srbiju je to sisgurno dosta važno, a to je uvođenje 

robotske hirurgije”, ističe prof. dr Aleksandar Simić, sa Prve hirurške klinike, UKC-a Srbija. 

Robot predstavljen u Nišu nedavno je registrovan u Srbiji, do sada je instaliran u nekoliko 

bolnica zemalja u okruženju. 

“Možete koristiti robota u ginekologiji, urologiji u abromenskoj hirurgiji, u torakalnoj hirurgiji, u 

kolarektalnoj hirurgiji, tako da imate širok spektrum operacija, nije on jedinstven za nešto jako 

specifično”, naglašava Saša Pozder, direktor „Medical Innovation Solutions". 

Lekari koji prisustvuju drugom kongresu minimalno invazivne hirurgije u Nišu poručuju da ovi 

zahvati uz pomoć robota već sada nisu budućnost već sadašnjost savremene medicine. 

 

 

 

 

 


